

EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

[Texte]

Wednesday, May 7, 1986

• 1538

The Chairman: I would like to call this meeting to order. Welcome again our very special witnesses, Jim Derksen, who is the National Chairperson for the Coalition of Provincial Organizations of the Handicapped, COPOH; Irene Feika, Vice-Chairperson and Claude Bérubé, Member at Large, COPOH.

I am almost tempted to say when I see Jim Derksen here, it is a question of whether he is more often on the Hill or off the Hill. I know that quite often he is here in Ottawa because the work that COPOH is doing, very important work, brings him and others from COPOH here quite frequently to see that the interests of Canadians who are seeking to overcome disabilities is not something that is forgotten. I cannot say enough on behalf of the other members of our committee, how glad we are that you are here this afternoon.

This is really our second public meeting. Our last meeting began with the Minister, the Hon. Benoît Bouchard, who is responsible, among other duties, for the Secretariat on the Status of Disabled Persons. We began by hearing from him about his policy initiatives already taken and his plans for the future. Before we call on you to speak to us, I would like to share with you our plan for the foreseeable future.

• 1540

Before the House rises at the end of June, we hope to have before us representatives, Ministers and senior officials, from several of the key federal departments and agencies, to ascertain from them what they are doing, and in very specific terms, to ensure that the timetables now agreed to by the government for providing access to governmental facilities and government programs are being undertaken. In fact, we want to send a signal to everyone that there is a parliamentary committee that takes an abiding interest in this subject, and that someone is watching very attentively their work to ensure that the commitments made are in fact achieved in the shortest possible time.

In our preliminary organizational meetings, our committee decided that even before having representatives from the departments and the Ministers before us, we would like to hear from several national organizations which are well versed in the specifics of the challenges we are talking about—questions of access to programs, to facilities, to employment—so we would in fact be better prepared in our meetings with those officials as a result of having talked with you, with COPOH and one or two other organizations that we will be meeting with. We want to be very specific in talking to those officials about the criteria they are using, and in fact we want to hear from you about the suggestions you might make to us as points to keep in mind.

TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

[Traduction]

Le mercredi 7 mai 1986

Le président: À l'ordre, s'il vous plaît. Je souhaite à nouveau et très cordialement la bienvenue à nos témoins, Jim Derksen, président de la Coalition des organisations provinciales: ombudsman des handicapés, la COPOH; Irene Feika, vice-présidente de COPOH et Claude Bérubé, membre du conseil de COPOH.

Lorsque je vois Jim Derksen, je me demande parfois s'il n'a pas élu domicile sur la Colline parlementaire. En effet, c'est très souvent qu'il a l'occasion de venir à Ottawa, accompagné d'autres représentants de COPOH, afin de plaider pour que les intérêts des Canadiens handicapés ne soient pas oubliés. Les mots me manquent pour dire la satisfaction que nous éprouvons à vous accueillir cet après-midi.

Nous en sommes aujourd'hui à notre deuxième réunion publique. La première a été consacrée au ministre, l'honorable Benoît Bouchard qui, entre autres fonctions, est responsable du Secrétariat chargé des personnes handicapées. Il nous a exposé les initiatives qui ont été prises à ce titre, ainsi que ses projets concernant l'avenir. À ce propos, avant de vous donner la parole, je voudrais vous exposer, en quelques mots, quels sont nos propres projets pour les mois à venir.

Nous espérons pouvoir accueillir et entendre, avant l'ajournement de la Chambre à la fin du mois de juin, un certain nombre de ministres et de hauts fonctionnaires représentant les principaux ministères et organismes fédéraux, afin de nous assurer que les échéanciers qui ont été convenus concernant l'accès aux services et aux programmes gouvernementaux sont bien respectés. Nous voulons que chacun sache bien qu'il y a un comité parlementaire qui suit de très près cette question, afin que les promesses qui ont été faites soient suivies d'effet le plus rapidement possible.

Notre Comité a décidé, lors de ses réunions d'organisation, qu'avant de recevoir les représentants des ministères, il serait préférable que nous recueillions l'avis de plusieurs organisations nationales bien informées des défis qui restent à relever dans ce domaine—accès aux programmes, aux services, à l'emploi, entre autres—afin d'être mieux préparés; COPOH fait évidemment partie de ces organisations. Nous voulons être en mesure de poser des questions très précises aux représentants gouvernementaux, notamment quant aux critères qu'ils emploient; nous sommes également à l'écoute de vos suggestions, que nous nous efforcerons de garder présentes à l'esprit par la suite.